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صنعت و معدن

توليد کالاهای استراتژيک
 برای خودکفايی کامل کشور

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
اعلام کرد: کالاهای اس��تراتژيک 
و اساس��ی مانند برنج، گندم، روغن 
و... بيش از اندازه کفايت در کش��ور 
موجود اس��ت و هيچ نگرانی بابت 
ابن کالاها وجود نخواهد داش��ت و 
به جرات می توان گفت در اين زمينه 

خيال مان راحت است. فرهاد فزونی با  اشاره به خودکفايی کامل کشور 
در توليد قسمتی  از کالاهای استراتژيک افزود: در زمينه برخی کالاهای 
اساسی و استراتژيک کشور کاملا  به خودکفايی رسيده  و بسياری ديگر 
از اين کالاها به صورت ۱00 درصدی در کش��ور توليد ش��ده و اصلا 
نيازی به واردات نيست. وی گفت: واردکنندگان کالاهای اساسی يا 
مواد اوليه توليد کالاهای استراتژيک و اساسی مشکلی برای ترخيص 

يا پرداخت مابه التفاوت ندارند.

حذف صندوق های زيرمجموعه
 وزارت صمت از فهرست واگذاری

مديرعام��ل صن��دوق ضمانت س��رمايه گذاری صنايع کوچک اعلام 
کرد اين صندوق با موافقت کميسيون اقتصادی دولت، برای حمايت 
واحدهای توليدی از فهرس��ت واگذاری ها خارج ش��د. به گزارش شاتا، 
محمدحسين مقيسه افزود: موضوع واگذاری صندوق های زيرمجموعه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در ۲ س��ال گذش��ته مطرح بود. مقيسه 
اضافه کرد: با تلاش فراوان مس��وولان وزارتخانه و همراهی وزارت 
اموراقتصادی و دارايی و سازمان خصوصی سازی، ابتدا کميسيون فرعی 
اقتصادی دولت و س��پس کميس��يون اصلی اقتصادی دولت موافقت 
کردند صندوق ضمانت سرمايه گذاری صنايع کوچک، صندوق ضمانت 
صادرات و صندوق حمايت از تحقيقات و توس��عه صنايع الکترونيک 
از ش��مول واگذاری ها خارج ش��ود. وی ادامه داد: با تصويب کميسيون 
اقتصادی دولت، موضوع برای تصويب نهايی به هيات وزيران ارسال 
شد. مقيسه اضافه کرد: اينگونه صندوق ها در بيشتر کشورها، زير نظر 
دولت ها اداره می شود؛ زيرا ماهيت آنها حمايتی و تقبل ريسک هايی 
است که بخش خصوصی توان آن را ندارد. مديرعامل صندوق ضمانت 
سرمايه گذاری صنايع کوچک درباره نياز اين صندوق به افزايش سرمايه 
گفت: تاکنون بيش از ۶ برابر سرمايه صندوق، ضمانتنامه صادر شده و 

برای ادامه فعاليت، به افزايش سرمايه نياز فوری داريم.

کره جنوبی بزرگ ترين صادرکننده خودرو
 به ايران

واردات خودرو از مرز ۱۲ هزار دس��تگاه گذش��ت. به گزارش ايس��نا، 
براساس آمار گمرک ايران از تجارت خارجی پنج ماهه نخست سال 
ج��اری، در اي��ن مدت در مجموع ۱۲ هزار و ۵۱۲ دس��تگاه خودروی 
س��واری از ۲0 کش��ور دنيا به ايران وارد ش��ده اس��ت که ارزش اين 
خودروهای وارداتی به حدود ۳۴۵ ميليون دلار می رسد. از سوی ديگر 
رقم ريالی واردات خودرو تا پايان مرداد ماه سال جاری به ۱۳۸۴ ميليارد 
تومان می رس��د. بزرگترين صادرکننده خودرو به ايران در پنج ماهه 
نخست سال جاری، کره جنوبی بوده که بر اساس آمار گمرک ۴۷۸۷ 
دستگاه از کل خودروهای وارد شده به ايران از طريق کره جنوبی به 

ايران وارد شده است. 

اخبار كوتاه

گ�روه صنع�ت و مع�دن: بازهم پای واردات در ميان اس��ت. 
محدوديت ه��ای ايجاد ش��ده ب��رای واردات قطعات خودرو 
موج��ب ش��ده ت��ا حالا پيش ف��روش خودروس��ازی ها هم 
تحت تاثير اين موضوع قرار بگيرد. هفته هاس��ت که برخی 
خودروسازان را متهم به احتکار و انبار کردن توليدات برای 
زمينه س��ازی در جهت افزايش قيمت می کنند. مس��ئولان 
خودروس��ازی اما زير بار اين اتهام نمی روند. آنها می گويند 
که خودروهايی که در انبار نگهداری شده و به بازار عرضه 
نمی ش��وند ناقص هس��تند. با اين حال پس از پيگيری های 
صورت گرفته قرار شد تا دو گروه بزرگ خودروسازی کشور 
پيش فروش محصولات خود را داشته باشند. اولين مرحله از 
پيش فروش خودورسازان مطرح داخلی را سايپا چند رو پيش 
از اي��ن عمليات��ی کرد. يکه زارع، مديرعامل ايران خودرو نيز 
اعلام کرده که طی روزهای ابتدايی هفته آينده پيش فروش 
اين گروه خودروسازی صورت خواهد گرفت. با اين اوصاف 
نگاهی به ليست محصولات پيش فروش شده توسط سايپا 
نشان می دهد که خبری از محصولات محبوب و باکيفيت تر 
اين گروه خودروسازی نيست. اتفاقی که به احتمال فراوان 
ب��رای پيش فروش محصولات ايران خودرو نيز مش��ابه آن 
عملی می ش��ود. مازيار بيگلو، دبير انجمن قطعه س��ازان روز 
گذشته در گفتگو با ايلنا در توضيح علت حذف محصولات 
خودروسازان که کيفيت بهتری دارند از ليست پيش فروش ها 
به مشکلات ايجاد شده در مسير واردات قطعه به کشور و در 
انبار ماندن خودروهای ناقص توليد شده توسط خودروسازان 
اش��اره کرد و گفت که در ش��رايط فعلی خودروس��ازان اين 
تصميم را گرفته اند که محصولاتی را پيش فروش کنند که 

نياز کمتری به قطعه وارداتی دارد.
پيش از اين نجفی منش، رئيس انجمن قطعه س��ازان گفته 
ب��ود ک��ه حدود ۸0 درص��د مواد اوليه م��ورد نياز واحدهای 
قطعه سازی در داخل کشور توليد می شود، اما کمبود همان 
۲0 درص��د م��واد اوليه وارداتی موجب ش��ده تا بس��ياری از 
واحدهای قطعه سازی کشور تا آستانه تعطيلی پيش بروند. 
از طرف ديگر زمانی که قطعه سازان توان توليد محصولات 
خود را نداشته باشند امکانی برای تحويل آن به خودروسازان 
نيست و همين موضوع موجب توليد خودروهای ناقص و انبار 
شدن آنها می شود. نجفی منش با همين نگاه مهمترين دليل 
خواب خودروها در انبارهای خودروس��ازان را توليد ناقص و 

نبود مواد اوليه مورد نياز قطعه سازان عنوان می کند.

هرچند مس��ئولان صنعت خودروس��ازی و قطعه سازی طی 
هفته ه��ای گذش��ته بارها اع��لام کرده اند که در صورتی که 
مواد اوليه دپو شده در گمرک از پرداخت مابه التفاوت ارزی 
معاف شده و شرايط برای ترخيص آنها تسهيل شود، امکان 
توليد با س��رعت خودرو و عرضه آن به بازار فراهم اس��ت، 
ام��ا زمزمه ه��ای ديگری ني��ز در ارتباط با حذف خودروهای 
محبوب ت��ر خودروس��ازان داخل��ی از پيش ف��روش خودرو 
ش��نيده می ش��ود. برخی از کارشناسان با اشاره به درخواست 
خودروسازان برای فروش محصولات شان به قيمت حاشيه 
بازار و همچنين مقاومت شورای رقابت درباره اين تصميم 
معتقدند که خودروسازان خودروهای با کيفيت پايين تر که از 
نظر قيمتی نيز ارزان تر بوده و مشمول قيمت گذاری شورای 

رقابت نمی شوند را ارائه می کنند.
با اين حال بررسی صحبت های مطرح شده از سوی فعالان 
صنعت قطعه س��ازی نش��ان دهنده اين موضوع اس��ت که با 
آغاز تحريم ها و گمانه زنی درباره احتمال ايجاد مش��کلات 
جديد در مسير واردات قطعه خودرو به کشور، خودروسازان 
داخلی س��عی در پيش فروش و توليد محصولاتی دارند که 

بيش��ترين حجم داخلی س��ازی را داش��ته و بدون نگرانی از 
بخش��نامه های ارزی و دستورالعمل های گمرکات می توان 
ب��ه تولي��د آنها پرداخت. در همين ارتباط بيگلو، دبير انجمن 
قطعه س��ازان  درباره علل حذف ش��دن خودروهای باکيفيت 
از پيش فروش خودروس��ازی ها گفت: خودروسازها تصميم 
گرفته اند خودروهايی را پيش فروش کنند که نياز کمتری به 
قطعه وارداتی داشته باشد. او درخصوص علت پيش فروش 
خودروه��ای قديمی و کم طرفدارتر نس��بت به خودروهای 
جدي��د گف��ت: ب��ا توجه به ش��رايط اقتص��ادی و تحريم ها 
خودروس��ازها تصمي��م گرفتند خودروهاي��ی را تعهد بدهند 
که ميزان توليد داخلی آن بيش��تر باش��د خودورهايی مانند 
س��اندرو و ال 90 که توس��ط س��ايپا توليد می ش��وند ميزان 

واردات آنها زياد است.
دبير انجمن قطعه سازان افزود: عدم همکاری بانک مرکزی 
و گمرک نيز از ديگر علل حذف شدن خودروهای با کيفيت از 
پيش فروش است. با توجه به اعمال تحريم ها قطعه سازان و 
خودروسازها سرمايه زيادی را صرف واردات قطعه کردند به 
طوری که می توان گفت برای توليد يکسال خودرو با حداکثر 

ظرفيت قطعه پيش بينی ش��ده بود اما صدور بخش��نامه های 
متع��دد ک��ه آخرين آن ۱۶ مرداد بود واردکنندگان را موظف 
ک��رد ک��ه م��ا به التف��اوت ارز ۴۲00 تومانی با بازار ارز ثانويه 
را پرداخت کنند همين امر س��بب ش��د که روال عادی توليد 
خودرو از مدار خارج ش��ود پس خودروس��از تصميم گرفت 
ريس��ک نکن��د و خودروهاي��ی را پيش ف��روش کند که نياز 
کمتری به قطعه وارداتی داش��ته باش��د. او در پاس��خ به اين 
سوال که مقامات گمرک و بانک مرکزی بارها اعلام کردند 
که قطعه خودرو ش��امل ارز ۴۲00 تومانی می ش��ود و نيازی 
به پرداخت مابه التفاوت نيست، گفت: متاسفانه آقايان طی 
يک حرکت هماهنگ و برنامه ريزی شده اقدام به فرافکنی 
کرده اند به طوری که امروز کسی باور نمی کند ما هنوز مشکل 

ترخيص کردن مواد اوليه از گمرک را داريم.
دبير انجمن قطعه س��ازان تصريح کرد: آقايان اعلام کردند 
که اين قانون ش��امل افراد يا ش��رکت هايی می ش��ود که تا 
پيش از ۱۶ مرداد مدارک خود را از بانک گرفته اند يا با بانک 
خود تس��ويه حس��اب کرده باشند که اين بخش فقط شامل 
۵ درصد واردکننده ها می ش��ود. از طرف ديگر خودروسازها 
نيز با استناد به حرف روسای گمرک به هيچ عنوان زير بار 
افزايش قيمت ناش��ی از پرداخت ما به التفاوت نمی روند و 
اکنون مواد قطعه سازان در گمرک مانده و کارخانه ها نيز به 
حال��ت نيم��ه فعال درآمده اند. بيگلو همچنين در ادامه اظهار 
داش��ت: ابتدای هفته در جلس��ه ای که با اقای شمخانی دبير 
ش��ورای امنيت ملی داش��تيم اين مشکل را مطرح کرديم و 
اتفاق��ا آقای عس��گری رئيس گم��رک هم آنجا بودند و کلا 
مس��ئله را رد کردن��د در صورت��ی ک��ه نمايندگان ۶0 درصد 
قطعه سازان در آن جلسه بودند. مشکل اين است هيچ کس 
نمی خواهد مسئوليت کار را قبول کند حتی وزارت صنعت، 

اين روزها فقط جلسات بدون خروجی برگزار می شود.
بيگلو در ادامه يادآور ش��د: در جلس��ه ش��ورای تامين استان 
ب��ه مع��اون امنيتی اس��تان اعلام کرديم که ت��ا امروز هيچ 
قطعه س��ازی قرارداد کارگران خود را برای ش��هريور به بعد 
تمديد نکرده زيرا ديگر مواد اوليه ای برای توليد وجود ندارد. 
دبير انجمن قطعه سازان همچنين گفت: اين کاهش ظرفيت 
تاثير خود را در بازار گذاشته است. افزايش قيمت خودرو که 
به دليل کاهش توليد بوده به سبب نبود قطعه است واگر اين 
مشکل ظرف هفته های آينده حل نشود  بايد انتظار کاهش 

۸0 درصدی توليد خودرو در کشور را داشته باشيم.

چرا خودروسازان محصولات کم طرفدار و قدیمی را پیش فروش می کنند؟

دلایل حذف خودروهای باکیفیت از پیش فروش

 پیشنهاد افزایش ۱۷ درصدی قیمت خودرو احداث کارخانه پودر آلومینا در پارسیاناختلاف قیمت کارخانه تا بازار حباب است
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان خودرو 
ب��ا اش��اره به اختلاف قيم��ت خودرو از 
کارخانه تا بازار گفت: اين اختلاف قيمت 
غيرواقعی و حبابی است. سعيد مؤتمنی 
در م��ورد وضعيت معامله خودرو در بازار 

گف��ت: همواره نوس��انات قيمت ارز منج��ر به کاهش معاملات 
می ش��ود. رئيس اتحاديه صنف نمايش��گاه داران و فروشندگان 
خودرو بيان داشت: مردم بايد در خريد خودرو دقت کنند و بدانند 
ک��ه وقت��ی فاصله قيمت يک خ��ودرو از کارخانه تا بازار چندين 
ميليون تومان است، اين اختلاف قيمت حبابی و غيرواقعی است. 
وی گفت: اگر فروش خودروسازان کوتاه مدت بود، بر روی بازار 
تاثير می گذاشت و قيمت ها را کاهش می داد، اما تحويل   تعدادی 

از خودروهای پيش فروش مربوط به سال 9۸ است.

رئي��س هيات عامل ايمي��درو گفت: با 
امضای ط��ی تفاهم نام��ه ای کارخانه 
۸00 ه��زار تن��ی پودر آلومينا در منطقه 
ويژه اقتصادی صنايع انرژی بر پارسيان 
احداث می شود. مهدی کرباسيان گفت: 

آلومينيوم جاجرم در حال حاضر حدود ۲00 هزار تن پودر آلومينا 
توليد می کند. با وجود اکتشافات انجام شده در حوزه بوکسيت، 
اي��ن مي��زان پودر آلومينا کافی نبوده و پاس��خگوی نياز صنعت 
آلومينيوم کشور )۱.۶ميليون تن پودر آلومينا( نيست. از اين رو، 
طرح احداث کارخانه ۸00 هزار تنی پودر آلومينا در منطقه ويژه 
صنايع انرژی بر پارسيان انجام خواهد شد. وی گفت: اين کارخانه 
در منطق��ه پارس��يان با توجه ب��ه نزديکی به لامرد و وجود بندر 

پارسيان، نياز واردات آلومينيوم جنوب تامين می شود.

س��خنگوی کميس��يون صنايع و معادن 
مجلس با اشاره به پيشنهاد خودروسازان 
مبنی بر افزايش ۱۷درصدی قيمت خودرو 
گف��ت: افزايش قيمت ها بايد براس��اس 
آنالي��ز قيمت خ��ودرو ص��ورت بگيرد و 

مردم نبايد تاوان حقوق و دس��تمزد ۱۱هزار پرس��نل مازاد در يک 
شرکت خودروسازی را بدهند. سعيد باستانی گفت: در حال حاضر 
تصميماتی که برای تنظيم بازار خودرو گرفته شده تصميمات مقطعی 
هستند. وی افزود: آنچه مجلس در مديريت توليد، تأمين مواد اوليه 
و شبکه توزيع و نيز اجرای سياست گذاری های درست انتظار دارد 
در تصميم گيری های اخير وزارت صنعت وجود ندارد. اين نماينده 
مجلس در ادامه خاطرنشان کرد: تغييرات بخشنامه ای وزارت صنعت 
بر تأمين مواد اوليه و ثبت سفارش ها و شبکه توزيع تأثيرگذار است.

گروه تجارت: اتاق مشترک ايران و عراق با همکاري معاونت 
تشکل هاي اتاق ايران، نشستي را به منظور معرفي فرصت هاي 
ايران در بازار عراق و تش��ريح ظرفيت هاي بالقوه اين کش��ور 
ترتيب داد. در اين نشست علاوه رئيس سازمان توسعه تجارت، 
دبير س��تاد توس��عه روابط اقتصادي ايران با عراق و س��وريه نيز 
حضور داش��ت. هيات رئيس��ه اتاق مشترک با توجه به ضرورت 
انسجام بخشي و حضور سازمان يافته فعالان اقتصادي ايراني در 
بازار عراق، تصميم گرفتند طي همکاري با تشکل هاي مختلف، 
اين هدف را محقق کنند. آن ها معتقدند اگر قرار باش��د ايران 
در بازار عراق، رقباي خود را کنار زده و بازار را در اختيار بگيرد 
بايد شيوه حضور خود را تغيير داده و از فروش اجناس در مرزها 

خودداري کند و حضور فيزيکي در اين بازار داشته باشد.
س��يدحميد حس��يني، دبير اتاق مش��ترک ايران و عراق با اشاره 
به اينکه در ۵ ماه گذشته ميزان صادرات ايران به عراق بدون 
احتس��اب ص��ادرات گاز، فرآورده هاي نفتي، برق و درآمدهاي 
حاص��ل از گردش��گري، رقمي بالغ ب��ر ۳ ميليارد و ۸00 ميليون 
دلار بوده اس��ت، گفت: عمده محصولات صادر ش��ده مصالح 
ساختماني، ميوه و تره بار و مواد غذايي بوده است. در اين مدت از 
۴ مرز بين دو کشور يک هزار و ۴۵۳ کاميون تخليه و بارگيري 
کرده و در کل شاهد رشد ۳۱ درصدي صادرات ايران به عراق 
بوده ايم. براساس اظهارات وي جهش نرخ ارز در ايران و آغاز 
عمليات نوسازي در عراق دو عامل اصلي که به رشد صادرات 

ايران کمک کرده است.
اين فعال اقتصادي همچنين با توجه به تجربه و حضور چندين 
ساله خود در اين بازار از علاقه مندي عراقي به کالاهاي ايراني 
س��خن گفت و تأکيد کرد: عده اي هس��تند که به هر دليل سعي 
دارند سطح روابط دو کشور را پايين نگه دارند بنابراين دست به 
تبليغات سو زده و وضعيت را وارونه جلوه مي دهند. درصورتي که 
طبق شواهد موجود، شرايط به نفع ايران بوده و فعالان اقتصادي 
براي کار با عراق نبايد نگران مسائل سياسي و امنيتي باشند. بازار 
عراق تشنه سرمايه گذاري است و ايران با توجه به ظرفيت هايي 
که دارد مي تواند اين تش��نگي را برطرف کند. حس��يني، ادامه 

داد: البته لازم اس��ت در اين وضعيت نوع تعامل و کار با طرف 
عراقي را تغيير دهيم. فروش جنس در مرز بايد متوقف شود و 
واحده��اي اقتص��ادي ايراني، حضور فيزيکي در بازار عراق پيدا 
کنند. اين همان کاري اس��ت که رقباي ما، ترکيه، عربس��تان، 
چين و غيره انجام دادند و توانستند ميزان بهره خود از اين بازار 
را افزايش دهند. انتقال بخشي از خط توليد، تأسيس نمايندگي، 
سرمايه گذاري مشترک و اقداماتي از اين دست مواردي هستند 
که به باور دبير اتاق مش��ترک ايران و عراق مي تواند به رش��د 

مناسبات دو کشور منجر شود.

تأکيد بر سرمايه گذاري مستقيم و تأسيس نمايندگي ���
يحيي آل اس��حاق، رئيس اتاق مش��ترک ايران و عراق نيز 
حض��ور مس��تمر در اي��ن کش��ور را لازمه ت��داوم همکاري 
اقتص��ادي با عراق دانس��ت و تصريح ک��رد: اگر بنگاه هاي 

اقتصادي ايران تصميم داشته باشند با بازار عراق همکاري 
کنند بايد به فکر س��رمايه گذاري در اين کش��ور و يا تأسيس 
نمايندگي باشند. به طور حتم با اعزام يک نفر نماينده و بسنده 
ک��ردن ب��ه فروش صرف کالا نمي توانيم در اين بازار رقابت 
کنيم. به باور اين فعال اقتصادي بازار عراق تابع نوس��انات 
کوتاه مدت نيست و براي حضور در آن حوزه هاي مختلفي 
وجود دارد تنها لازم است مزيت هاي اين بازار را شناسايي 
کنيم. به طور حتم نه چين و نه اروپا چنين مزيت هايي براي 
ما ندارند. اين فعال اقتصادي حضور منسجم در بازار عراق 
را منوط به همکاري تش��کل ها دانس��ت و گفت: استراتژي 
عراقي ها اين است که خود آنها در فرآيند توليد حضور داشته 
باشند، آن ها خواستار مشارکت در اين وادي هستند بنابراين 
توصيه مي شود که بنگاه هاي ايراني سرمايه گذاري مستقيم 
در اي��ن بازار داش��ته باش��ند. نوع مص��رف و ميزان مصرف 

عراقي ها به گونه اي اس��ت که واحدهاي ايراني مي توانند 
پاسخگوي آنها باشند.

پرهيز از نگاه گذرا به بازار عراق ���
نادر سيف، معاون تشکل هاي اتاق ايران از توانمندي هاي بالاي 
تشکل ها و لزوم حضور فعال آنها در سازمان دهي اعضاي خود 
ب��راي کار در بازار عراق س��خن گف��ت و تأکيد کرد: واحدهاي 
کوچک و متوس��ط عمده اعضاي تش��کل ها هستند و از سويي 
همين SMEها مي توانند در بازار عراق فعاليت کنند. بنابراين 
نبايد از جايگاه و ميزان اثرگذاري تشکل ها غافل شد. وي تأکيد 
کرد: همکاري تشکل ها و اتاق هاي مشترک براي رشد اقتصاد 
ايران هم از نظر داخلي و هم بين المللي مهم اس��ت. از طرفي 
رعاي��ت اخلاق حرفه اي نکته اي اس��ت که باي��د در بازارهاي 
ه��دف رعاي��ت ش��ود و به هيچ وجه نگاه گذرا ب��ه اين بازارها از 

جمله عراق نداشته باشيم.

از رشد صادرات به عراق ذوق زده نشويم ���
حس��ن دانايي فر، دبير س��تاد توس��عه روابط اقتصادي ايران با 
عراق و سوريه، وضعيت حضور امروز کشور در عراق را مناسب 
ارزياب��ي و از آين��ده اي��ن بازار ابراز نگران��ي کرد. وي از تلاش 
براي ماندگاري در اين بازار س��خن گفت و تصريح کرد: رش��د 
ص��ادرات اي��ران ب��ه عراق اتفاق افتاده ام��ا نبايد از آن ذوق زده 
ش��ويم. نياز بازار عراق بس��يار متنوع است اما متأسفانه با وجود 
ظرفيت ها و توانمندي هايي که داريم نتوانس��تيم به اين نيازها 
پاسخ دهيم. دانايي فر ادامه داد: توازن و تعادل لازم در صادرات 
اي��ران ب��ه ع��راق وجود ندارد و به همي��ن دليل بايد راهي براي 
تنوع بخش��ي محص��ولات صادراتي خود پي��دا کنيم. به اعتقاد 
اين مقام مس��ئول واحدهاي کوچک و متوس��ط در اين رابطه 
مي توانند به کش��ور کمک کنند. از طرفي بايد وارد بازار ش��د و 
سرمايه گذاري مشترک در اين عراق را دنبال کنيم. به طور حتم 
آنچه تا به امروز در مورد بازار عراق انجام شده با ظرفيت هاي 

کشور فاصله زيادي دارد.

در نشست بررسي فرصت هاي ایران در بازار عراق مطرح شد

ممنوعيت صادرات کاغذ بسته بندي و تيشو رشد 3۱ درصدي صادرات ایران به عراق
برداشته شد

بر اساس بخشنامه گمرک به کليه گمرکات اجرايي، صادرات کاغذ 
بسته بندي و کاغذ تيشو آزاد شد. به گزارش مهر، علي اکبر شاماني 
مدي��رکل دفتر صادرات در بخش��نامه اي ب��ه کليه گمرکات اجرايي 
ممنوعي��ت ص��ادرات چند قل��م کالا و رفع ممنوعيت صادرات کاغذ 
بس��ته بندي و کاغذ تيش��و را ابلاغ کرد. در قس��متي از اين بخشنامه 
آمده است: صادرات انواع کاغذ بسته بندي و کاغذ تيشو )پس از تعيين 
دقيق کد طبقه بندي آنها( با رعايت مفاد کليه بخشنامه هاي مربوطه 
)از جمله بخشنامه محرمانه شماره م/9۴۵0/۱0۵/9۱۲/۵/۷۱ مورخ 

9۷/۴/۳0( از فهرست ممنوعيت صادرات خارج مي گردد.

پيشنهادات اتاق ايران براي اصلاح
 طرح پيمان سپاري ارزي

رئي��س ات��اق ايران ط��ي نامه اي ب��ه مع��اون اول رئيس جمهور، 
ضمن اش��اره به محدوديت هاي سيس��تم بانکي کشور براي نقل و 
انتقالات کارآمد پولي و همچنين عدم وجود بستر لازم براي اجراي 
دس��تورالعمل طرح پيمان سپاري ارزي، خواستار اعمال اصلاحاتي 
در اين طرح ش��د. غلامحس��ين ش��افعي در نامه خود به اس��حاق 
جهانگيري، ضمن تاکيد بر ضرورت اجتناب از صدور بخشنامه هاي 
پياپي بدون توجه به س��ازوکارهاي اجرايي آن ها، با ارائه ۸ راهکار 
خواس��تار اصلاح دس��تورالعمل ابلاغي بانک مرکزي شده است. در 
اين نامه آمده اس��ت: با توجه به کاس��تي هاي موجود، اتاق ايران با 
اجراي طرح پيمان سپاري بدون حل و فصل تنگناهاي آن، موافق 
نيس��ت. لذا در ش��رايط کنوني و به منظور احتراز از تجربه ناموفق 
پيمان سپاري ارزي در گذشته، چنانچه برابر با دستورالعمل صادره 
الزام به اجراي آن وجود دارد، پيش��نهاد مي ش��ود موارد مورد نظر 

اتاق ايران در آن لحاظ شود.

ايران خواستار ادامه همکاري اقتصادي
 با کره جنوبي

نهمين نشس��ت از مجموعه نشس��ت هاي تخصصي معاونت امور 
بين الملل اتاق ايران با هدف شناس��ايي موانع و مش��کلات موجود 
بي��ن اي��ران و کره جنوب��ي در دوران تحريم ها با حضور محمدرضا 
کرباس��ي، معاون امور بين الملل اتاق ايران و نمايندگان تش��کل ها 
و ش��رکت هاي فع��ال در ح��وزه پتروش��يمي، حمل ونق��ل، فولاد، 
ماشين آلات و تجهيزات، تجهيزات پزشکي، کاغذ، خودرو و قطعات 
يدکي خودروهاي س��واري و تجاري برگزار ش��د. کرباسي با اشاره 
ب��ه اي��ن مطلب که کره جنوبي پنجمين واردکننده بزرگ نفت خام 
در جهان اس��ت، گفت: واردات اين کش��ور از ايران در س��ال جاري 
ب��ه دلي��ل خ��روج آمريکا از برجام و اعم��ال تحريم ها عليه ايران با 
کاهش همراه شده است و اين کشور در حال حاضر براي دريافت 
معافي��ت از تحريم ه��اي آمريکا تلاش مي کند. بطوريکه صادرات 
اين کشور در نيمه اول سال ۲0۱۸ به ۴ ميليارد دلار رسيده است. 
وي با اش��اره به سياس��ت هاي فعلي ايران درخصوص واردات کالا 
تأکي��د کرد: ايران خواس��تار ادامه روابط تج��اري و همکاري هاي 

اقتصادي با کشور کره است.

داد و ستد

ناي��ب رئيس ات��اق بازرگاني ايران گف��ت: ما موضوع 
پيمان سپاري ارزي را در دو مقطع تست کرده ايم با وجود 
جواب ندادن بازهم بانک مرکزي بخشنامه پيمان سپاري 
را ب��راي صادرکنندگان صادر کرده که صادرکنندگان 
خوش��نام با اين کار به حاش��يه مي روند و فس��اد اداري 
بيشتر مي شود. حسين سلاح ورزي ادامه داد: در رسوب 

کالا شايد يک سوم کالاهاي گمرک از پرداخت مابه 
التفاوت مستثني شده اند اما بيشتر کالاها هنوز شامل 
مابه التفاوت هستند که به دليل قادر نبودن واردکننده 
نسبت به پرداخت مابه التفاوت منجر به افزايش قيمت 
کالا مي شود. او افزود: طيف گسترده اي از واردکنندگان 
توان مالي پرداخت مابه التفاوت را ندارند که در صورت 

پرداخت نيز ورشکست خواهند شد. سلاح ورزي گفت: با 
توجه به اينکه فعالان اقتصادي نسبت به خريد و فروش 
تعهد داده اند و برنامه ريزي ها تا ترخيص کالا براساس 
دلار ۴۲00 توماني بوده، با بخشنامه جديد دولت براي 
پرداخت مابه التفاوت، مشکلاتي براي فعالان اقتصادي 

پيش مي آيد که گراني کالاها نتيجه اين امر است.

سرپرست معاونت ارزي بانک مرکزي به تامين روبل 
روس��يه براي واردکنندگان ايراني اشاره کرد و افزود: 
اگر صادرات بالايي به روس��يه صورت بگيرد، قطعا 
مي توانيم براي واردات از اين منابع اس��تفاده کنيم. 
غلامرضا پناهي با بيان اينکه نرخ بازار ثانويه، انگيزه ها 
در صادرکنندگان را تقويت کرده، افزود: نرخ هايي مانند 

۱۳ ه��زار و ۱۴ ه��زار تومان براي دلار فقط کمتر از ۳ 
درصد بازار را دارد و نبايد اين نرخ ها را ملاک تحليل 
بازار دانس��ت. در حال حاضر در بازار ثانويه، واردات با 
نرخ دلار 9 هزار تومان انجام مي شود. وي پيش بيني 
کرد که با عرضه اسکناس ارز از سوي صرافي هاي 
مج��از و بانک ه��ا، نياز واقعي ب��راي ارز در بازار تامين 

شود. پناهي با اشاره به اينکه بخشنامه هاي صادره از 
سوي بانک مرکزي براساس دستورالعمل هايي است 
که به اين نهاد ارسال مي شود، گفت: سياست تجاري 
کشور متناسب با وضعيت ارزي کشور تببين مي شود 
و به همين دليل دولت اقدام به مصوبه تخصيص ارز 

براي کالاهاي اساسي و ضروري کرد.

اکثر واردکنندگان توان پرداخت مابه التفاوت ارزي را ندارند تجارت تامین روبل روسیه منوط به افزایش صادرات به این کشور
www.tejaratonline.ir

۵ دليل تجمع كالا در گمركات
رييس کل س��ازمان توس��عه تجارت ۵ دليل عمده تجمع کالا 
در گم��رکات را برش��مرد و آخري��ن مصوب��ات دولت را در زمينه 
واردات کالا تش��ريح کرد. مجتبي خس��روتاج گفت: همکاران ما 
در گم��رکات در هفته ه��اي گذش��ته با مصوبات مختلف تلاش 
کردن��د ک��ه زمينه تس��ريع تخليه کالاها در گم��رکات را فراهم 
کنند و در اين مدت روند خروجي گمرکات تس��ريع ش��ده اس��ت. 
وي ب��ا بي��ان اينکه ۵ دلي��ل عمده موجب تجمع کالا در مناطق 
گمرکي ش��ده، اظهار داش��ت: در ۲۲ فرودين ۱۳9۷ و همزمان 

با ابلاغ سياست هاي جديد ارزي، مقرر شد که واردات در قالب 
ثبت س��فارش بانکي انجام ش��ود و بدون انتقال ارز انجام نش��ود. 
قائم مقام وزير صنعت توضيح داد برخي از کالاها قبل از ابلاغ 
اين سياست ها و براساس ارز متقاضي واردات ثبت سفارش شده 
بودند و در س��امانه هاي جديد ارزي تعريفي براي واردات براي 
آنها نش��ده بود؛ بر اس��اس مصوبات مختلف سعي شد مشکلات 

اين دسته از واردکنندگان حل شود.
خس��روتاج آخري��ن مصوب��ات هي��ات وزيران در اي��ن رابطه را 

تش��ريح کرد و اظهار داش��ت: براس��اس مصوبه هيات وزيران به 
تمامي کالاهاي موجود در گمرکات اجازه داده شد تا واردکنندگان 
با اس��تفاده از ارز متقاضي بتوانند کالاي خود را ترخيص کنند. 
رييس کل سازمان توسعه تجارت گفت: گروه دوم شامل ۱۳00 
قلم کالايي اس��ت که واردات آنها ممنوع ش��د و يکسري از افراد 
نس��بت ب��ه واردات آنه��ا اقدام کرده بودن��د و بارنامه آنها قبل از 
تاريخ ۲۲ فروردين بود؛ در اين مورد هم سعي شد کالاهاي آنها 
ترخيص ش��ود. وي ادامه داد: گروه س��وم کالاهايي هس��تند که 

واردکنندگان بر حسب اعتبار خود و به شکل نسيه از فروشندگان 
خارجي خريداري کرده اند و خريداران نسبت به پرداخت بدهي 
خود بايد براي تهيه ارز به صرافي ها مراجعه مي کردند و صرافي ها 
در هفته هاي گذشته تعطيل بودند. خسروتاج تصريح کرد: گروه 
چهارم واردکنندگاني بودند که تصور مي کردند مي توانند به راحتي 
در سامانه ارز نيما ارز تهيه کنند، بنابراين قبل از تامين ارز ثبت 
سفارش کرده بودند و کالاهاي آنها در گمرک مانده است. قائم 
مقام وزير صنعت گفت: گروه پنجم مربوط به کالاهاي اساسي 
کش��اورزي اس��ت که در روال گذشته ابتدا اين کالاها به گمرک 
کش��ور وارد و س��پس تامين ارز مي ش��د که به دليل مش��کل در 

ارتباطات بانکي اين کالاها هم با مشکل روبرو شده اند.


